
 SMA سرگردانی بیماران   
برای دریافت دارو 

در حالی که بیش از دو ماه و نیم از واردات داروی بیماران 
اس  ام ای می گذرد اما هنوز خبری از توزیع این دارو در 
بین بیماران نیست. سعید اعظمیان، مدیرعامل انجمن 
اسم ام ای در گفت وگو با ایلنا با اشاره به عدم توزیع داروی 
این بیماران علی رغم گذشت بیش از دو ماه و نیم از واردات 
آن اظهار کرد: حدود 10 ماه قبل با توجه به مشکلات 
متعدد بیماران مبتلا به اس ام ای، رئیس جمهور دستور 
واردات داروی این بیماران را صادر کرد و حدود دو ماه و 
نیم قبل این دارو وارد کشور شد، اما از آن زمان تا امروز 
هنوز این دارو توزیع نشده است. وی افزود: برای توزیع 
این دارو در بین بیماران هر بار بهانه ای آورده شده است. 
یکبار می گویند معاون درمان باید دستور آن را صادر کند 
و یکبار دیگر می گویند معاون تحقیقات باید آن را تأیید 
کند و یک نوع عدم هماهنگی بین معاونت های مختلف 
وزارت بهداشت در این خصوص وجود داشت. اعظمیان 
یادآور شد: در نهایت پس از دو ماه و نیم که بودجه ریالی 
این داروها تأمین نشده و سازمان برنامه و بودجه باید این 
بودجه را به سازمان بیمه سلامت پرداخت کند و بیمه هم 
این دارو را تحت پوشش قرار دهد. وی ادامه داد: پیگیری 
ما از سازمان برنامه و بودجه ادامه پیدا کرد و این سازمان 
اعلام کرد که بودجه ای 5 هزار میلیارد تومانی در اختیار 
سازمان بیمه سلامت گذاشته ایم، و این هزینه ها پوشش 
داده شده است. با این حال بیمه سلامت دوباره بیماران ما 
را به سازمان غذا و دارو ارجاع داد و همچنان تا این لحظه 
بیماران اس ام ای توسط مجموعه های وزارت بهداشت 
پاسکاری می شوند. مدیر عامل انجمن اس ام ای مدعی 
شد: علی  رغم عدم توزیع دارو در بین بیماران از سوی 
سازمان غذا و دارو برخی افراد توانسته اند برای بیماران 
خود دارو دریافت کنند. اما جواب هم پس از دو ماه 
عدم توزیع است؟ پرسش ما این است که اگر بودجه ای 
اختصاص داده نشده یا اگر پروتکلی نوشته نشده، چگونه 
برخی از افراد توانسته اند این دارو را دریافت کنند؟ ما هنوز 
منتظر پاسخ سازمان غذا و دارو به این پرسش و توزیع 
این دارو هستیم. وی یادآور شد: رئیس جمهور به وزیر 
بهداشت دستور واردات و حل مشکلات بیماران اس ام ای 
را داده است بر همین اساس، ما این مشکلات را به وزیر 
بهداشت رسانده ایم و امیدواریم هرچه زودتر ایشان ورود 
کرده و این مشکلات را حل کند. همایون سامه ، عضو 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی نیز 
در گفت وگو با خبرنگار ایلنا با بیان اینکه داروی اس ام ای 
داروی بسیار گرانی بوده و مبلغ ارزی آن بسیار بالا است، 
گفت: برای دریافت این دارو باید حساسیت های بیشتری 
وجود داشته باشد تا دارو به بیمار برسد. اینکه برخی خارج 
از پروتکل های موجود و تدوین شده به دارو دسترسی 
پیدا کرده باشند، موضوع جدایی است. وی افزود: زمانی 
که رئیس جمهور دستور دادند این دارو وارد شود، برخی 
افراد با این استدلال که با اختصاص مبلغ این دارو می توان 
داروهای دیگری وارد کرد تا جان تعداد بیشتری از بیماران 
دیگر را که تعداد آنها از این بیماران بیشتر است نجات داد، 
مخالفت هایی انجام دادند، اما رئیس جمهور بر واردات 
داروی این بیماران تأکید کرده و دستور واردات آن را 
صادر کردند. وی بیان کرد: این حساسیت ها وجود دارد 
که دقیقا داروها به دست بیماران برسد و وارد بازار سیاه 
و کانال های قاچاق نشود. این حساسیت ها با توجه به نیاز 
این بیماران و قیمت بسیار گران آن وجود دارد و کسی هم 

آن را نفی نمی کند.  

 آرمان ملی: حالا دیگر ارتباط مردم 
ایران با فضای مجازی خارج از کشور قطع 
شده است. روند این قطع شدن به صورت 
مرحله به مرحله صورت گرفت. از روز 25 
شهریور  سرعت اینترنت کم شد.  به تدریج 
اینترنت، ساعتی شد و در ساعات محدودی 
از شبانه روز با سرعت پایین در دسترس 
بود، پلتفرم های اینستاگرام و واتساپ فیلتر 
شدند و مردم نمی خواستند در فضای محدود 
و تعریف شده مجازی محصور شوند، دست 
به دامان فیلترشکن ها شدند تا اینکه ارتباط 
با تمام فیلترشکن ها هم قطع شد و تمام. اما 
این پایان ماجرا نبود و مردم ناامید نشدند. 
به نظر می رسید که فیلترشکن های پولی 
در برخی موارد و تحت شرایط خاصی، کار 
می کنند تا اینکه روز گذشته، عیسی زارع پور، 
وزیر ارتباطات، گفت که »استفاده و فروش 
فیلترشکن ها غیر مجاز است ولی متأسفانه 
جرم انگاری نشده است!« او توضیح داد که 
در حال حاضر تلاش هایی در حال صورت 
گرفتن هستند تا استفاده از فیلترشکن ها 
علاوه بر غیرمجاز بودن، به سرعت جرم 
انگاری هم بشود و بعد هم توصیه کرد که 
مردم تا آنجا که می توانند از فیلترشکن ها 
استفاده نکنند! او نگفت که مردم چه کار 
کنند. البته مسئولان مدام می گویند که 
مردم از پلتفرم های داخلی استفاده کنند اما 

توضیحی راجع به این پلتفرم ها نمی دهند. در 
همین زمینه، ابراهیم رئیسی هم روز گذشته 
در جلسه هیات دولت به مقامات مسئول 
دستور داده که برای ارتقای پلتفرم های 
ارتباط داخلی، تلاش کنند. مقصود مسئولان 
از راه اندازی پلتفرم های داخلی، اماکنی 
هستند تا کسب و کارهای اینترنتی به آنجا 
کوچ کنند و این نکته را در نظر نمی گیرند 
که ارتباط با فضای مجازی خارج از محدوده 
ایران )در هر حوزه و شغل و علاقه مندی(، 
مساله ای نیست که به راحتی بتوان حذف 
کرد. مگر می شود ارتباط با فضای جهانی 
در تبادل اطلاعات و آشنایی با پیشرفت ها 
و محصولات روز جهان تاثیر نداشته باشد. 
با درنظرگرفتن این محدودیت، بحث امنیت 
این پلتفرم های داخلی دیگر موضوعی برای 
بحث نیست و شاید دیگر برای کاربران 
مهم نباشد که امنیتشان در استفاده از این 

پلتفرم ها به خطر بیفتد!
  اظهارات مسئولان و کلافگی مردم

در این میان اظهارات مسئولان مختلف به 
جای اینکه به سوال های شهروندان پاسخی 
داده و آن ها را از ابهام بیرون بیاورد، بیش از 
پیش موجبات سردرگمی را فراهم می کند. 
برای نمونه مهدی اسماعیلی، وزیر ارشاد 
اسلامی در جمع خبرنگاران گفته؛ »به 
این اجماع رسیده ایم که هر کاری در مورد 

پیام رسان ها اتفاق می افتد باید دو پیش فرض 
داشته باشد؛ یکی که بیش ترین تسهیل و 
دسترسی اتفاق بیفتد و اینکه اعتماد عمومی 
نسبت به آن وجود داشته باشد و فکر می کنم 
که با اجماعی که در نظام روی این موضوع 
است ان شاا... مردم با آرامش بتوانند این کار 
را انجام دهند.« سخنان وزیر ارشاد اینگونه 
ادامه می یابد که »در اتفاقاتی که افتاد و 
تصمیماتی که از سوی مراجع امنیتی گرفته 
شد مهم ترین بحث این بود که ما در حوزه 
سرویس های داخلی، پلتفرم ها و شبکه های 
پیام رسان باید چند مساله را برای مردم 
کاملًا تامین کنیم؛ یکی اینکه به هر حال این 
تسهیل و سرویس ها و خدماتی که لازم است 
را به آنها بدهیم نکته بعدی اینکه باید مردم 
آن حس اعتماد عمومی را داشته باشند که 
من فکر می کنم این خیلی مهم است.« باری 
او در پاسخ به این سوال که آیا برنامه وزارت 
ارشاد معرفی یک پلتفرم است یا مجموعه ای 
از پلتفرم ها، اینطور گفته: »اساساً معرفی 
و بحث های فنی مربوط به عنوان نیست ما 
در حوزه محتوا هستیم اما به دلیل نزدیکی 
کارکرد با دوستانمان در وزارت ارتباطات و 
شورای عالی فضای مجازی و مرکز فرهنگ و 
هنر در فضای مجازی دوستان ما در معاونت 
مطبوعاتی و اطلاع رسانی همکاری نزدیک 
و فشرده ای را انجام می دهند که زمینه 

اعتماد عمومی بیشتر فراهم شود.« تقی پور، 
نماینده تهران هم گفته: »هیچ کسب وکار 
اینترنتی نباید تعطیل شود!« او به مردم 
کلافه از وضعیت اینترنت گفته: »صاحبان 
مشاغل خودشان را به یک نرم افزار محدود 
نکنند.« او در گفت وگو با ایلنا، در خصوص 
»محدودیت های اعمال شده بر اینترنت و 
برخی نرم افزارها که بخش قابل توجهی از 
کسب وکارهای اینترنتی در کشور روی این 
بسترها شکل گرفته اند و لزوم چاره اندیشی 
برای حل این مساله به منظور جلوگیری از 
آسیب بیشتر به این مشاغل«، گفته: »البته 
تصمیمات اخیر برای اعمال محدودیت 
سوی  از  اینترنت  و  مجازی  فضای  بر 
دستگاه های امنیتی برای برقراری نظم و 
آرامش جامعه اتخاذ شده اند اما چند موضوع 
در این زمینه اصل است که در تصمیم گیری 
نهایی به نظرم باید مدنظر قرار گیرند.« او 
ادامه داده: »نخست اینکه هیچ کسب و کار 
اینترنتی نباید تعطیل شود، البته من قبلا 
هم این مساله را تاکید کردم که الزاما اسم 
یک نرم افزار را به کار می برند؛ اما اینطور 
نیست که یک کسب و کار فقط و حتما در 
یک نرم افزار باشد در حالی که این کسب 
و کار می تواند در محیط های دیگر هم آغاز 
به کار کرده و فعال باشد. لذا عرض من این 
است که صاحبان کسب و کار خودشان را به 
یک نرم افزار محدود نکنند و تلاش کنند 
کار خود را به نحوی در فضاهای مختلف 
توسعه دهند که با مخاطبان بیشتری در 
ارتباط باشند!« تقی پور در واکنش به این 
مساله که »برخی نرم افزارهای داخلی امکان 
جذب و افزایش حجم پذیرش کاربر را ندارند 
و یا با مشکلات فنی و ساختاری دیگر مواجه 
هستند که عملا استقبال از آن ها را کاهش 
می دهد. آیا بهتر نیست حداقل رفع فیلتر 
موقتی صورت گیرد تا کاربران امکان انتقال 
به پلتفرم دیگر را داشته باشند؟«، برای بار 
دیگرعنوان کرده: »بله همین طور است، به 
عقیده من هیچ کسب و کاری نباید تعطیل 
شود، اینکه این مساله را در همان ابتدای 
گفت وگو هم تاکید کردم به این معناست 
که باید امکان انتقال فراهم باشد و انتقال هم 
زمانی امکانپذیر است که در داخل ظرفیت و 
توانایی وجود داشته باشد، اگر این توانمندی 
در داخل نباشد طبیعی است که استقبال 

کاربران را نخواهیم داشت.« 
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   هزینه  زندگی در ترکیه 
کمتر از ایران است

مسائل  )کارشناس  سلطانی  احسان 
اقتصادی( در مصاحبه با ایلنا، به کاهشِ 
قدرت خرید مردم طی سال ها اشاره کرده و 
گفته: ما باید به چند مورد دقت کنیم؛ اینکه 
در بازه  کوتاه مدت و بلند مدت چه اتفاقی 
افتاده است؛ مثلا طبق آمار مرکز آمار ایران 
– که آمارش حداقلی است – از سال گذشته 
تاکنون شاخص قیمت روغن های خوراکی 5 
برابر شده است. حالا این را با درصد افزایش 
دستمزدها در ۴ سال گذشته مقایسه کنید؛ 
در ۴ سال گذشته حداقل دستمزدها 5 و 
نیم برابر و از آنجا که سطوح مختلف کمتر 
افزایش یافته، میانگین دستمزدها ۴ برابر 
شده است.  سلطانی ادامه داده: طبق آمار 
رسمی مرکز آمار، قیمت غذا ۷ برابر و اندی و 
قیمت مسکن ده برابر شده است؛ یعنی قیمت 
مسکن دو برابر رقم حداقل دستمزد است. 
این شکاف بسیار بزرگ است و از همین ها 
می توان به وضعیت کارگران پی برد. این 
کارشناس مسائل اقتصادی گفته: مسئولان 
می گویند چاره ای نداریم اما ما زیر بار این 
گفته نمی رویم. چرا چاره نداشتند؟ در 
سال ۹۷ که قیمت ارز سه برابر شد، طبق 
آمار بانک مرکزی ما آن زمان صد و سه 
میلیارد دلار درآمد ارزی و صد میلیارد دلار 
هم ذخیره  ارزی داشتیم ولی قیمت ارز را تا 
1۸ تومان آوردند و سه برابر کردند. به گفته  
سلطانی، بررسی این اقدامات نشان می دهد 
که از مؤدیان مالیات تورمی گرفته شده است. 
اصلا تصور کنیم آنچه می گویند درست است 
و چاره ای نبوده اما سوال ما این است که چرا 
دستمزدها را بالا نبرده اید؟ این کارشناس 
مسائل اقتصادی به وضعیت دستمزدها 
در کشور ترکیه اشاره می کند و گوید: من 
مطالعاتی روی وضعیت دستمزدها و تورم در 
ترکیه داشتم و آن را با وضعیت دستمزدها 
در ایران مقایسه کردم؛ 10 سال پیش حداقل 
حقوق کارگران در ترکیه ۴00 دلار و در 
ایران ۳00 دلار بود. الان هم حداقل حقوق 
در ترکیه ۴00 دلار است با اینکه ارزش 
دستمزد یک ششم شده اما قدرت خرید 
نیروی کار با وجود تورم هایی که در ترکیه 
اتفاق افتاده تقریبا حفظ شده است. او گفته: 
وقتی دستمزدها بالا نمی رود یعنی نیروی 
کار با مالیات تورمی مواجه می شود و این 
خیلی ساده است و اصلا مساله  پیچیده ای 
نیست. سلطانی تأکید کرده: به این بهانه 
که افزایش دستمزد باعث افزایش نرخ تورم 
می شود دستمزدها را افزایش نمی دهند! 
وقتی نرخ ارز و قیمت فولاد و قیمت خانه 
و… ده برابر می شود تورم زا نیست، اما اگر 
حقوق کارگران بالا برود، نرخ تورم هم بالا 
می  رود! این استدلال خیلی جالب است! 
می گویند هیچ چیز در این کشور جز حقوق 
و دستمزدها تورم زا نیست و جالب این است 
که سال ها این را در گوش مردم خوانده اند. 
این کارشناس مسائل اقتصادی گفته: من 
از اروپا و آمریکا مثال نمی آورم، از ترکیه که 
کشورِ همسایه مان است مثال می آورم؛ الان 
در ترکیه حداقل حقوق کارگر 12 میلیون 
تومان است، حقوق در ایران نصف این هم 
نیست. بعد هزینه  زندگی در تهران از هزینه  
زندگی در استانبول بیشتر است. سلطانی به 
افزایش حقوق امسال اشاره کرده و گفته: 
اگر امسال حقوق 5۷درصد افزوده نمی شد، 
الان وضع کارگرها خیلی وخیم تر از این 
حرف ها بود. این کارشناس مسائل اقتصادی 
ادامه داده: طی چند ماه اخیر در ترکیه دو 
مرتبه، یکبار 50 درصد و یکبار دیگر حدود 
۴0 درصد، دستمزدها افزایش پیدا کرده 
است. چرا این اقدامات را انجام می دهند؟ 
برای اینکه مردم زیر بار افزایش قیمت ها و 
افزایش نرخ تورم له نشوند؛ بعد اینکه قدرت 
خرید مردم باید حفظ شود تا اقتصاد دچار 
رکود نشود و بچرخد. سلطانی تأکید کرده: 
در ایران یکبار دستمزد را افزایش می دهند، 
در همان یکبار هم عده ای شروع می کنند به 
گفتنِ حرف های بی ربط! همین سیاست ها 
و اینکه مردم برای خرید کردن پول ندارند، 
باعث شده در ایران دچار رکود شویم. وی در 
ادامه به سیاست آزادسازی قیمت ها اشاره 
کرده و گفته: با این سیاست ها در تهران که 
هیچ، در شهرستان ها هم ۴0 -  50 درصد 
از هزینه های خانوار هزینه  مسکن است. 
به گفته سلطانی: در تهران حدود نیمی از 
مردم اجاره نشین هستند؛ با توجه به اینکه 
قیمت ها افزایش پیدا کرده و دستمزدها به 
اندازه  هزینه افزایش نیافته، در نتیجه خیلی 
از اجاره نشین ها مجبور می شوند از منطقه ای 
که قبلا در آن بوده اند چند منطقه پایین تر 
بیایند. خب این به نوعی سرکوب است و 
فرد پیوندهای خود را از دست می دهد. 
این کارشناس مسائل اقتصادی در پایان 
به لزوم کنترل افزایش نرخ ارز اشاره کرده 
و گفته: قیمت دلار نباید افزایش پیدا کند 
و این سیاستی است که دولت باید آن را 
دنبال کند. ما حتی با افزایش دستمزدها هم 
نمی توانیم بگوییم وضع مردم بهتر می شود. 
یک تومن به جیب مردم اضافه می کنند و دو 
تومن با افزایش قیمت دلار از جیب مردم  
خارج می شود دولت اول از همه پای خود را 
روی ترمز گرانی بگذارد و راه این کار، کنترل 
قیمت دلار است. در کشور ما قیمت همه چیز 

با قیمت دلار تغییر می کند.

دیدگــــاه

روی خط آرمان ملی

وزیر ارتباطات، گفته استفاده و فروش فیلترشکن ها غیرمجاز است و تلاش می شود تا علاوه بر غیرمجاز بودن، جرم انگاری هم بشود!

قطع ارتباط با جامعه جهانی ادامه دارد؟ 
   اظهارات مسئولان در خصوص پلتفرم های داخلی بر سردرگمی مردم افزوده است 

 یک متخصص بیماری های عفونی گفته: »آنفلوآنزا تمام 
نشده و هرسال وجود دارد، مردم باید ماسک بزنند و نکات 
بهداشتی را رعایت کنند، اگر ابتلا به آنفلوآنزا هم شدید باشد 
و ریه بیماران را درگیر کند کشنده خواهد بود، بنابراین 
ویروسی است که شوخی ندارد.« چند روز قبل بود که پیام 
طبرسی، رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری 
با حضور در یک برنامه تلویزیونی از مواجهه با موج جدید 
آنفلوآنزا در کشور خبر داد، چیزی که شاید در این موقع از 
سال عجیب بود، حتی قبل از شیوع ویروس کرونا نشانه های 
افزایشِ ابتلا به آنفلوآنزا حوالی دی و بهمن مشاهده می شد 
اما امسال پاییز بود که تصمیم گرفت جای زمستان میزبان 
این ویروس شود، شاهین قاسمی، متخصص بیماری های 
عفونی در بیمارستان عرفان تهران دراین باره به خبرآنلاین، 
گفته: »اپیدمی آنفلوآنزا معمولاً در ماه های دی و بهمن اتفاق 
می افتاد، اما امسال در نیمه مهرماه ابتلا به ویروس آنفلوآنزا 
شروع شد.« همین طور ایرج خسرونیا، رئیس جامعه پزشکان 
متخصص داخلی ایران در گفت وگویی با خبرآنلاین با بیان 
این که »امسال شیوع ویروس آنفلوآنزا زودتر شروع شد.« بر 
آغاز زود هنگام گردش این ویروس در میان مردم تاکید کرده. 
اما با وجود ادامه همه گیری کرونا چرا آنفلوآنزا انتظارات را کنار 
گذاشت و خودنمایی کرد؟ قاسمی در پاسخ به این پرسش 
با یادآور شدن رعایت نکردن دستورالعمل های بهداشتی 
بیان کرده: »دلیل این شروع زودتر از معمول کاهش رعایت 
پروتکل های بهداشتی است، در یکی دو سال قبل مردم به 

دلیل نگرانی از شیوع کرونا از ماسک استفاده می کردند اما 
الان که آمار موارد ابتلا و مرگ ناشی از ویروس کرونا کاهش 
پیدا کرده است مردم ماسک ها را کنار گذاشتند در چنین 
شرایطی اگر یک نفر به آنفلوآنزا مبتلا شود زنجیره ابتلای 
سایر افراد هم شروع خواهد شد.« خسرونیا با تایید بر تاثیر 
زیاد فراموش کردن رعایت دستورالعمل های بهداشتی در 
شیوع زود هنگام آنفلوآنزا، گفته: »مردم اصول بهداشتی را 
کمتر رعایت می کنند، سال گذشته به دلیل نگرانی از ابتلا به 
ویروس کرونا رعایت پروتکل های بهداشتی بیشتر بود، یعنی 
مردم از ماسک استفاده می کردند یا کمتر به یکدیگر هنگام 
سلام و خداحافظی دست می دادند، اما امسال به دلیل کمتر 
شدن شیوع ویروس کرونا رعایت اصول بهداشتی کمتر شد.« 
او با ترسیم زنجیره معیوب ابتلا به ویروس آنفلوآنزا ادامه داده: 
»در این وضعیت کافی ست یک محصل در کلاس درس آلوده 
به ویروس آنفلوآنزا باشد تا سایر دانش آموزان هم مبتلا شوند، 
هر کدام هم قابلیت این را دارند در منزل خانواده های شان 
را به ویروس آنفلوآنزا آلوده کنند، والدین هم چون شاغل 
هستند با حضور در محل کار می توانند سبب آلوده شدن 
همکاران شان به ویروس شوند، همین می شود که یک سیکل 

معیوب برای چرخش بیماری ادامه پیدا می کند.«
 آنفلوآنزا کشنده هم می شود

اما دست و پنجه نرم کردن با ویروس کرونا ممکن است 
سبب سهل انگاری در برابر آنفلوآنزا شود، طوری که افراد 
گمان کنند اگر تا حالا از کرونا در امان ماندند یعنی از شر 

آنفلوآنزا به خیر عبور می کنند، اما شاهین قاسمی بیان کرده: 
»آنفلوآنزا تمام نشده و هرسال وجود دارد، مردم باید ماسک 
بزنند و نکات بهداشتی را رعایت کنند، اگر ابتلا به آنفلوآنزا هم 
شدید باشد و ریه بیماران را درگیر کند کشنده خواهد بود، 
بنابراین ویروسی است که شوخی ندارد.« با این وصف احتمال 
وجود خطر در ابتلا به ویروس آنفلوآنزا برای برخی گروه ها 
بیشتر است. خسرونیا در این باره گفته: »در برخی افراد که 
سیستم ایمنی بدن شان اختلال دارد، مانند افراد مبتلا به 
دیابت، سرطان و سایر بیماری های مزمن شدت بیماری 
شدیدتر و عوارض آن بیشتر است، اتفاقی که شاید در جوان ها 
نباشد یعنی جوانان آن ها با عوارض و شدت بیشتری از بیماری 
مواجه نشوند، بنابراین هرچقدر سیستم ایمنی بدن انسان ها 

کمتر باشد شدت بیماری هم بیشتر خواهد شد.«
 چه کسانی واکسن تزریق کنند؟

برای کاهش شدت بیماری و همچنین کاهش خطر 
مرگ ومیر ناشی از ابتلا به ویروس آنفلوآنزا یکی از اقدامات 
افزایش تزریق واکسن است. متخصص بیماری های عفونی 
بیمارستان عرفان، گفته: »آنفلوآنزا هم مانند سایر بیماری های 
ویروسی هر سال با سویه ای جدید شیوع پیدا می کند، برای 
همین هم است که سال به سال واکسن های جدید آنفلوآنزا 
با توجه به تغییرات ویروس در دسترس قرار می گیرد. دقیقاً 
مانند ویروس کرونا که سویه های جدیدی از خود نشان داد، 
آنفلوآنزا هم دقیقاً همین روند را دارد و واکسن های جدید 
برای سویه های جدید پیشنهاد می شود تا در بدن ایمنی 
ایجاد کنند.«قاسمی ادامه داده: »کسانی که سن بالای 65 
سال دارند یا به بیماری های قلبی، کلیوی، ریوی، سرطان، و 
نقص سیستم ایمنی بدن مبتلا هستند باید واکسن آنفلوآنزا را 
دریافت کنند، بهترین زمان هم برای تزریق این واکسن نیمه 
دوم شهریور تا آخر مهرماه است، واکسن هایی که همین الان 
هم در دسترس هستند، بنابراین این افراد هرچه سریع تر باید 
برای تزریق واکسن آنفلوآنزا اقدام کنند.«رئیس جامعه پزشکان 
متخصص داخلی ایران هم بیان کرده: »در اوایل فصل پاییز 
افراد واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند، به خصوص کسانی که 
اختلال در سیستم ایمنی بدن دارند، مانند افراد مسن، افراد 
مبتلا به دیابت، سرطان، افرادی که بیماری های ریوی دارند 
حتما باید واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند.« خسرونیا ادامه 
داده: »به نظرم اگر واکسن به اندازه کافی وجود داشته باشد 
همه افراد باید واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند، اما با توجه به 
اینکه مقدار واکسن ها کم است توصیه می شود افراد دارای 
نقص سیستم ایمنی بدن و کسانی که بیماری زمینه ای دارند 
تزریق کنند، درغیر این صورت همه مردم باید واکسن آنفلوآنزا 

را دریافت کنند.«

چرا این بیماری تنفسی زودتر از موعد شیوع پیدا کرد؟ 

هشدارمتخصصان؛آنفلوآنزاکشندههممیشود

 بازنشستگان کشوری
در دولت قبلی یک گروه ارفاقی به بازنشستگان 
کشوری تعلق گرفته است ولی هنوز مبلغ ریالی آن از 
سوی سازمان برنامه و بودجه به حساب بازنشستگان 
واریز نشده است. لطفا مسئولان در این مورد پیگیری 

کنند. 
علی اصغراوسیا از قانم شهر

وزارت آموزش و پرورش
شیوع شپش در هفته های اخیر در برخی مدارس 
دخترانه شهرک مرتضی گرد تهران موجی از نگرانی و 
اضطراب را بین دانش آموزان و والدین آنها به وجود آورده 
است. از مسئولان وزارت آموزش و پرورش و وزارت 
بهداشت درخواست رسیدگی اساسی به این شیوع 
بی سابقه را خواستاریم تا بچه های دیگر با این مشکل 

مواجه نشوند. 
صمدی از مرتضی گرد

وام مسکن
برای دریافت وام دویست میلیونی به بنیاد مسکن 
شهرستان صومعه سرا مراجعه کردم، اما با تکذیب 
پرداخت این وام و تاکید بر اینکه مبلغ پرداختی وام صد 
میلیون است و هنوز دستوری برای وام دویست میلیونی 
ابلاغ نشده است مواجه شده ام از مسئولان تقاضا داریم 
که بخشنامه وام دویست میلیونی به همه شهرستان ها 

ارسال کنند تا مشکلات ما هم حل شود. 
اسدی از صومعه سرا

سرکشی به میادین تره بار
از مسئولان وزارت بهداشت تقاضا داریم که سری 
به میدان میوه و تره بار بزنند تا جلوی فروش آبلیمو و 
آبغوره های تقلبی و غیربهداشتی که هیچ نشان و اسمی 
بر روی آنها نیست بزنند تا بلکه جلوی این تقلب ها گرفته 

شود. 
یک شهروند از تهران 


